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民族宗 (法藏館, 2018), 143 .
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一般 民衆 精神 作興 農山漁村 作興 圖 宗敎的 信念 涵養

確乎 人生觀 樹立 必要 痛感 宇垣總督 昨春 以來 

心田開發 提唱 高調 昭和十一年 對 諸般施設 一層 

用力 朝鮮 往古 佛敎 殷盛 上下 通 民衆

信仰心 培養上 多大 供獻 李朝中葉 佛敎 餘弊

各 方面 簇生 政府 匡救 爲 佛敎 對 極端

彈壓 加 結果 佛敎 漸次 衰微 人心 甚 荒廢

弊端 乘勢 一面 雜多 迷信的 宗敎 類似 敎義 人心 毒

 民衆 正道 信仰 引導 安心立命 生業 忠實

總督府 昭和 十年 一月 以來 數回 神道, 儒敎 其他 各種 

宗敎 關係者 召集 意見 交換 心田開發 施設事項 案 對 意見

交換

. 
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, (正道) . 
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更生 根本義 心田開發 宗敎振興 中心 , , 1936 1

1 .



1936 6 . 

大本敎 撲滅 完了 警務當局 心田開發運動 順調 發展 助長

宗敎 名 籍 進擊 精神運動 沮害 宗敎類似團體 順次 整理

緊要 認定 旣報 今月 下旬 開催 各道 警察部長 

會議 次 協議事項 提案 各道 警察部長 意見 求 具體案

樹立 目下 朝鮮 宗敎類似團體 警務局 保安課 照査

依 天道敎, 侍天敎, 上帝敎, 普天敎, 東華敎 等 六十團體 達 信徒 

十五萬 算 其中 良民 膏血 搾取 宗敎 信仰 誤

弊害 顯著 者 此等 順次 整理 同時 心田開發運動 機會

此 惡用 諸種 團體 等 嚴重 監視 取締 意向 .

來二十九日 三日間 開催 各道 警察部長會議 田中警察局長 就任

後 第一會 會議 從來 方針 新局長 抱負 加味 特色 會議

模樣 中心問題 現下 非常時局 警察行政 大策 外事警察

擴充 對 各地 跋扈 世道人心 迷惑

宗敎類似團體 徹底 取締團束 警察事務 敏活

爲 各道 報告 連絡 對 簡易化, 警察官 生活 直接影響

共濟組合豫算 關 事項 等 協議 .

1936 6 5 2
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, 1936 1 31 ; 所謂無極道妖怪相(4) , , 1936 2 5 ; 所謂無極

道妖怪相(5) , , 1936 2 6 ; 所謂無極道妖怪相(6) , , 1936

2 7 ; 所謂無極道妖怪相(8) , , 1936 2 9 ; 所謂無極道妖怪相(9) , 

, 1936 2 11 ; 所謂無極道妖怪相(11) , , 1936 2 14 . 
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高等警察上刷新改善 要 認 事項如何 道警察部長會議諮問事項答申書

思想犯罪 最近 朝鮮在 類似宗

京城日報 東亞日報 每日申報 釜山日報 朝鮮新聞 朝鮮中央日報

朝鮮總督府 編 朝鮮 犯罪 環境 京城 朝鮮總督府

朝鮮總督府學務局社會課 編 自力更生 目指 社會 化資料 第 輯 朝鮮總督府

學務局社會課

朝鮮總督府學務局社會課 編 色服 社會 化資料 第 輯 朝鮮總督府學務局社

會課

野正明 帝 神道 形成 東京 岩波書店

野正明 植民地朝鮮 民族宗 京都 法藏館





類似宗敎解散令





In studies on Korean modern religions, ‘the Dissolution Decrees of Pseudo

Religions (類似宗敎解散令)’ has been established as an important term to explain 

oppression and dissolution of Korean new religions by the Japanese Empire. 

Actually, ‘the Dissolution Decrees of Pseudo Religions’ never exists in the form 

of laws. This thesis clarified that the term and concept of ‘the Dissolution 

Decrees of Pseudo Religions’ were suggested in earnest in the compilation 

of Encyclopedia of Korean Culture in 1990s and were settled in the process 

that later researchers accepted them thoughtlessly and the Japanese Empire 

had its hidden intention to emphasize oppression of national religions in the 

background. The point that the term of ‘the Dissolution Decrees of Pseudo 

Religions’ was recently created does not mean that the Japanese Empire did 

not oppress and dissolve pseudo religions. The thesis raised a question about 

this and practically studied the Japanese Government General of Korea, the 

policemen, and trends of the press in 1936 that the pseudo religions were 

dissolved after 1935. And as a result, it could be found that oppression of 

national religions cannot be absolutely ruled out from the Japanese Empire’s 

background to dissolve the pseudo religions, but the Japanese Government

General of Korea began the dissolution of the pseudo religions in earnest with 

the development of Simjeon(心田) Development Movement. 

Through this study, the thesis could be found that ‘the Dissolution Decrees 

of Pseudo Religions’ was intangible, the practical dissolution of pseudo religions 

was not done in a lump by the Japanese Government General of Korea, but 

planned by the Social Affairs Division of it and executed by each local police 

department according to match the situation, and they applied the oppression 

method to force religious groups into a corner so that they could not help 

being dissolved by themselves by prohibiting them from doing religious activities 

including bans on propagating, assembly, and collection of money through 

an example of Mugeukdo. 




